
PROTOKÓŁ Nr XL/2014
Sesji Rady Gminy Manowo

odbytej w dniu 28 lutego 2014 roku

Sesję rozpoczęto o godz. 1105, zakończono o godz. 1330. Posiedzenie odbyło się w sali posiedzeń UG Manowo.

Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy obecności.

Ponadto w obradach Sesji udział wzięli:
1. Wójt Gminy                             -     Roman Kłosowski
2. Sekretarz Gminy                                -      Irena Oleksy
3. Skarbnik Gminy -      Bożena Tomaszewska
4. Protokolant -      Anna Drabik

zainteresowani pracownicy Urzędu Gminy, goście zaproszeni oraz sołtysi wg załączonych list obecności.

Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji
Otwarcia XL Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy obecności stwierdził
prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 15 radnych.

Zwolnienia:
• radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska (podczas przerwy),
• radny Leszek Kondrat (podczas przerwy).

Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad.

Do porządku obrad uwag nie wniesiono. 

I. Sprawy regulaminowe:
1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji.
2. Przyjęcie protokołu XXXIX Sesji Rady Gminy.
3. Informacja  Przewodniczącego  Rady  Gminy  o  działaniach  podejmowanych  w  okresie

międzysesyjnym.
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym.
5. Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy.
6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji.
7. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym.
8. Interpelacje i zapytania.
9. Trybuna obywatelska.

II. Sprawy problemowe:
1. Sprawozdanie z działalności GOPS w 2013 roku.
2. Realizacja zadań inwestycyjnych w 2013 roku.
3. Podjęcie uchwały w sprawie:

a) ustanowienia  wieloletniego  programu  osłonowego  w  zakresie  dożywiania  „Pomoc  gminy  
w zakresie dożywiania” na lata 2014-2020.

4. Wolne wnioski i informacje.

5. Odpowiedzi na interpelacje.

6. Zakończenie.

Ad. I. 2. Przyjęcie protokołu XXXIX Sesji Rady Gminy
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Protokół XXXIX sesji przyjęty został 13 głosami za, przy 1 wstrzymującym się. 
Ad. I. 3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych 
w okresie międzysesyjnym
Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się następującymi
sprawami:
� 6, 13, i 20 lutego pełniłem dyżur w UG Manowo.
� Uczestniczyłem w Zebraniach Wiejskich:

• 3 lutego w Grzybnicy,
• 5 lutego w Rosnowie (osiedle),
• 7 lutego w Rosnowie (sołectwo),
• 10 lutego w Wyszewie,
• 12 lutego w Cewlinie.

Dziękuję wszystkim, którzy uczestniczyli w tych spotkaniach.
� 21 lutego uczestniczyłem we wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy.

Ad. I. 4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym

Wójt przekazał następujące informacje:
� Dziękuję  Sołtysom,  Radom Sołeckim,  Przewodniczącym RO oraz radnym za przygotowanie  Zebrań

Wiejskich  i  udział  w  tych  spotkaniach.   Cieszy  mnie atmosfera  panująca  na  Zebraniach  –  spokój,
zrozumienie i troska o nasze małe ojczyzny. Frekwencja nie była wysoka. 

� Uczestniczyłem w konwencie w Kołobrzegu. Głównym tematem była perspektywa unijna 2014-2020.
Była  obecna  p.  wiceminister  Rolnictwa.  Przekazała  informacje  dotyczące  przede  wszystkim  gmin
wiejskich. Są to niepokojące informacje, ponieważ na odnowę wsi będzie o 4 miliardy Euro mniej. Te
pieniądze będą  przeznaczone  na  bezpośrednie  dopłaty  dla  rolników.  Jest  to  bardzo duża kwota  6,7
miliarda  na  Województwo  Zachodniopomorskie.  Patrząc  na  to,  ile  zostało  zrobione  w  poprzedniej
perspektywie, to są to duże pieniądze. Walczymy o to, żeby Vat został uznany za koszt kwalifikowany, bo
jest  to  duża  bariera,  którą  nam  trudno  pokonać.  Większość  gmin  w  naszym  Województwie   jest
zadłużonych i bez dofinansowania tych inwestycji będzie trudno je realizować. Nie być również żadnych
środków na turystykę,  pomimo że w naszym Województwie bardzo wiele gmin jest nastawionych na
turystykę. Mieliśmy również spotkanie w Ratuszu z Prezydentem Koszalina w sprawie ZIT-ów. ZIT-y,
regiony,  czy  kontrakty  samorządowe  –  będzie  można  po  te  środki  dodatkowo  sięgać.  Okazuje  się
również, że nie będzie środków na ścieżki rowerowe, ponieważ jest to związane z turystyką. Pocieszające
jest istnienie programu niskoemisyjnego, który daje możliwość wybudowania alternatywnej drogi. Można
również  zaplanować  inwestycje  związane  z  gospodarką,  np.  drogi  dojazdowe  do  nowo  powstałych
zakładów.  Można  również  zaplanować  dozbrojenie  terenów  (mamy  takie  tereny  w  Manowie
i w Kretominie). Musieliśmy w związku z tym zmienić nasze założenia do ZIT. Jeszcze 2 gminy nie
podjęły uchwał w sprawie przystąpienia do ZIT (Dygowo i Ustronie Morskie). Jeśli te gminy nie przyjmą
uchwał,  to  ZIT  nie  wejdzie  wżycie.  Wówczas  zamiast  ZIT  możliwe  jest  utworzenie  kontraktu
samorządowego, który zrealizowałby nasze przedsięwzięcia. Ministerstwo Rolnictwa dąży do tego, aby
ograniczyć  możliwość  ubiegania  się  o  środki  z  jednej  lokalnej  grupy  działania.  Będą  tam  środki
przeznaczone dla małych miejscowości (poniżej 500 mieszkańców) – 500.000 zł na jedną miejscowość. 

� We wtorek, 25 lutego na tej sali odbyło się spotkanie przedstawicielki firmy Royal Greenland, na które
przyszło wiele osób. Transport może być zagwarantowany - jest również przewoźnik, który deklaruje
chęć dowożenia ludzi do pracy. Czas pokaże ile osób zostanie zatrudnionych. 

Ad. I. 5.  Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy
Informację  o stanie finansowym Gminy przedstawiła Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy. Informacja
stanowi załącznik do protokołu. 

Radna  Barbara  Zmuda-Trzebiatowska:  czy  Poczta  Polska  pomimo  zadłużenia  nadal  wykonuje  usługi
pocztowe?

Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy: tak. Część zobowiązań wobec Poczty uregulowaliśmy.
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Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: zadłużenie wobec Spółki Elektrociepłownia Rosnowo wynosi 32.000
zł. Czy to nie wpływa na funkcjonowanie tej Spółki?

Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: nie

Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy: w tej kwestii domawiamy się z p. Prezesem.

Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: za co zalegamy firmie Wolters Kluwer?

Irena Oleksy – sekretarz gminy: to jest system prawny LEX.

Radny Tomasz Padykuła: czy istnieje szansa, aby w marcu spłacić zadłużenie Gimnazjum za olej opałowy?

Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy:  mamy nadzieję,  że spłacimy ponieważ  w marcu wpłynie I  rata
podatku od  nieruchomości. Będziemy chcieli w pierwszej kolejności uregulować zeszłoroczne zaległości. 

Wójt:  apeluję, aby namawiać osoby zamieszkujące na naszym terenie do zameldowania się, ponieważ ma to
odzwierciedlenie w wysokości udziałów w podatku dochodowym od osób fizycznych, które otrzymujemy
z urzędu skarbowego. Coraz głośniej mówi się o tym, że w 2015 roku stracimy dochody z radarów i musimy
szukać innych źródeł. 

Radny Sławomir  Jamka: o ile mniej  środków wykorzystaliśmy w tym roku na zimowe utrzymanie dróg
w porównaniu do minionych lat, kiedy była typowa zima?

Wójt: my nie mamy tych pieniędzy podzielonych na paragrafy, ale można powiedzieć, że zaoszczędzimy ok.
200.000 zł, jeśli już nie będzie zimy. 

Ad. I. 6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
Lp. Nr uchwały,

Data uchwały

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji

1. XXXIX/264/2014

31 stycznia 2014

podwyższenia kryterium dochodowego 
uprawniaj ącego do przyznania 
nieodpłatnie pomocy w zakresie 
dożywiania dla osób objętych wieloletnim 
programem „Pomoc państwa w zakresie 
dożywiania” na lata 2014-2020

Zrealizowana, została przesłana do  
do Wojewody 
Zachodniopomorskiego oraz 
wystąpiono z wnioskiem do Redakcji
Dziennika Urzędowego celem 
opublikowania

2. XXXIX/264/2014

31 stycznia 2014

rozpatrzenia skargi na Wójta Gminy 
Manowo

Zrealizowana, została przesłana do 
Wojewody Zachodniopomorskiego 
oraz powiadomiono skarżącego

3. XXXIX/264/2014

31 stycznia 2014

zmiany uchwały w sprawie wysokości 
stawek podatku od nieruchomości 
obowiązujących na terenie Gminy 
Manowo w 2014 roku

Zrealizowana, została przesłana do  
RIO w Koszalinie oraz wystąpiono z 
wnioskiem do Redakcji Dziennika 
Urzędowego celem opublikowania

4. XXXIX/264/2014

31 stycznia 2014

wyrażenia zgody na przyjęcie od Powiatu 
Koszalińskiego zarządzania przystankami 
komunikacyjnymi zlokalizowanymi w 
ciągu dróg powiatowych w granicach 
administracyjnych Gminy Manowo

Zrealizowana, została przesłana do 
Wojewody Zachodniopomorskiego
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Ad.I.7. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym

Brak 

Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania
Radna Joanna Czerwiak:
➢ Wycinka świerków przy bloku w Grzybnicy – czy wiadomo już coś w tej sprawie?
➢ Lampa w Grzybniczce – nadal nie ma lampy.
➢ Płot – jakie są dalsze losy tej sprawy?

Radny Tomasz Padykuła:
➢ Chciałbym przypomnieć o 2 lamach, które zostały zgłoszone na zebraniu wiejskim w Wyszeborzu.
➢ Chciałbym złożyć wniosek o remont przystanków, albo rozebranie go i zastąpienie wiatami.

Radny Konstanty Dańczak:
➢ Zbliża się  wiosna, dlatego zwracam się  z prośbą  o kruszywo do Kretomina, aby pracownik mógł

połatać dziury w drogach. 
➢ Proszę o podjęcie działań w sprawie wykonania odcinka drogi łączącego ulicę Kretomińską z ulicą

Poziomkową. 
➢ Proszę o zamontowanie lustra drogowego na ulicy Grzybowa/Pieczarek. 
➢ Mieszkańcy ulicy Kościelnej wnoszą o montaż spowalniaczy na tej ulicy. 
➢ Skrzyżowanie  ul.  Grzybowej  z  ul.  Rolną  –  prosimy  o  postawienie  2  znaków  „pierwszeństwo

przejazdu” oraz „ustąp pierwszeństwa przejazdu”. Znaki uporządkują ruch na tych drogach. 
➢ Mamy problem z namalowaniem linii ciągłej przy lewoskręcie na drodze po prawej stronie, jadąc

z Koszalina do Kretomina. Mieszkańcy proszą o interwencję w tej sprawie. 

Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska:
➢ Czy wiadomo już, kiedy zostanie usunięty pozostający po zimie piach?

Wójt: od poniedziałku będzie usuwany.

Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska:
➢ Pytanie do  p.  Janusz Sałka  -  prezesa Spółki  Agropelet  –  w ubiegłym roku  mówił  Pan,  jakie  są

perspektywy  rozwoju  tej  spółki.  Czy  coś  w  tym  kierunku  idzie  i  jakie  działania  podejmujecie.
Jesteśmy tym zainteresowani. 

Radny Andrzej Sokalski:
➢ Na zebraniu  wiejskim były  poruszane sprawy znaku  „teren  zabudowany”  oraz świetlnego  znaku

rozjazdu. Na ulicy Rolnej planowane jest postawienie lampy solarnej, która mogłaby zasilać znak
rozjazdu.

➢ Kiedy powstanie lampa solarna na ulicy Rolnej?
➢ Droga krajowa nr 11 – byliśmy kilka razy w tej sprawie w GDDKiA w Szczecinie i nie ma żadnych

działań (wjazd do Kretomina, brak chodnika). Od wielu lat ubiegamy się o wykonanie lewoskrętu w
Boninie. Obecna sytuacja zagraża bezpieczeństwu uczestników ruchu. Ponadto na tym skrzyżowaniu
nie ma przejścia dla pieszych do przystanku w kierunku Manowa. 

Radna Grażyna Góral:
� Zjazd z drogi nr 11 na drogę powiatową w Manowie – czy zostało wysłane pismo do GDDKiA w sprawie

wykonania  tam linii  przerywanej,  aby  uzyskać  drugi  pas  ruchu,  by samochody skręcające  w drogę
powiatową w przypadku zajętości mogły poczekać nie blokując jednocześnie ruchu w kierunku Bobolic. 

Radny Sławomir Jamka:
➢ Proszę  o skuteczną interwencję do właścicieli posesji w Rosnowie o uporządkowanie terenu. Jako

Rada Osiedla co roku występujemy do tych właścicieli, ale nasze działania nie przynoszą skutków. Na
tych posesjach spotyka się młodzież i spożywa alkohol.
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➢ Zbiornik burzowy w Rosnowie wymaga wyczyszczenia.

Radny Stanisław Turowski:
➢ Zjazd do Bonina – przebudowa jest konieczna.
➢ Orlik –  po zakończeniu zajęć  wygaszane są  światła.  Wokoło stadionu nie ma lamp i  jest  bardzo

ciemno. Dochodzi do takich sytuacji, że ludzie przechodzą przez płot i organizują tam sobie spotkania.
Czy  można  by  było  postawić  lampę  na  terenie  Orlika,  która  oświetlałaby  teren,  a  osoby  tam
przebywające nie byłyby anonimowe. 

➢ Uzupełnienie  ubytków  w  drogach  gminnych  –  są  takie  drogi  w  Boninie,  które  należałoby
wyremontować z użyciem równiarki.

Radna Daria Stasiak:
➢ W Wyszewie jest potrzeba zamontowania 3 lamp. Ponieważ nie wiadomo jak zakończy się projekt

dotyczący lamp solarnych, uważam że można byłoby skorzystać  z istniejących słupów, a miejsca
montażu lamp wskażę na piśmie. 

➢ Drogi gminne – proszę o remont w okresie wiosennym, kiedy pogoda na to pozwoli. 

Ad.I.9. Trybuna obywatelska

Bogumiła  Wasilewska – prezes  Zarządu Stowarzyszenia Ziemi  Manowskiej:  Stowarzyszenie w tym roku
będzie  obchodziło  dziesiątą  rocznicę  powstania.  W związku  z  tym 3  marca  o  godz.  15.30  w  świetlicy
w Manowie odbędzie się walne zebranie Stowarzyszenia. Proszę o przygotowanie propozycji działań na lata
następne oraz propozycji dotyczących ewentualnego świętowania 10-lecia SZM.

Ewa Trojanowska – Przewodnicząca Rady Osiedla w Boninie: 
➢ W Boninie mamy monitoring i nie jest on w tym miejscu potrzebny, a mógłby być przeniesiony na

Orlik. Są również lampy, które dołącza się instalacji monitoringowej i reagują na ruch (są oszczędne).
To zabezpieczyłoby ten teren przed niepowołanymi osobami, przy niewielkim nakładzie energii. Ten
obiekt należy chronić. 

➢ Skrzyżowanie w Boninie – od wielu lat prosimy o przejście dla pieszych w tym miejscu. Tam jest
ciemno i bardzo przydałby się lampa. 

➢ Równiarka w Boninie jest niezbędna – w szczególności przy bloku nr 16. Jest również konieczność
wyrównania terenu przed świetlicą osiedlową (przywiezienie kruszywa).

➢ W Boninie jest kilka firm, które nie dbają o porządek na swoich posesjach (Selfa, teren PKP – przy
torach, Wspólnota nr 8). Proszę o interwencję w tej sprawie. 

➢ Po  ostatnim  remoncie  kanalizacji  w  Boninie  teren  należy  przywrócić  do  stanu  pierwotnego
(uporządkować, wyrównać, posiać trawę). 

Józefa Bieruta – Sołtys Sołectwa Manowo: proszę Komendanta Straży Gminnej, aby zajął się sprawą dzikiej
zabudowy na terenie parku w Manowie. Obecnie jest  tam prowadzona wycinka,  a właściciel  nielegalnej
zabudowy nie pozwala na wycinkę krzaków, ponieważ spowoduje to jej odsłonięcie. Jest tam również problem
śmietniska. 

Piotr  Tafelski  –  Komendant Straży Gminnej  w Manowie:  obecnie sprawa jest  w toku. Jest  to samowola
budowlana i wyznaczyliśmy termin na usunięcie tej zabudowy.

Tadusz Mikulski – Sołtys Sołectwa Wyszebórz:

➢ Droga do  Dęborogów –  kierowca dowożący dzieci  skarży się,  że  nie  może tamtędy przejechać,
ponieważ są dziury w drodze.

➢ Lampy – mieszkaniec prosi o postawienie lampy naprzeciwko posesji 38-40 w Wyszeborzu.

➢ Szambo przy pałacu – nie jest zabezpieczone, śmierdzi, a nadmiar przelewa się i płynie do rzeki. Cały
teren jest niezabezpieczony i stwarza niebezpieczeństwo dla dzieci. 
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Sylwia Krępeć – Sołtys Sołectwa Wyszewo:

➢ Droga za kościołem w Wyszewie – przy okazji  budowy drogi  powiatowej  w Wyszewie prosimy
również o remont tej drogi. Podczas opadów deszcz wymywa piach, który spływa na drogę asfaltową,
w miejsce gdzie znajduje się główny odpływ (kratka ściekowa). 

➢ Dojazd do cmentarza – przed bramą znajdują się głębokie dziury i koleiny.

➢ Rów melioracyjny – po lewej stronie na rozwidleniu drogi do Wiewiórowa rów wymaga pogłębienia
i wycięcia krzaków. Rowy te nie odbierają już wody. 

➢ Zatocza na skrzyżowaniu drogi nr 11 z powiatową do Wyszewa – mieszkańcy Wyszewa pytają, czy
w planowanej inwestycji drogowej przewiduje się wykonanie zatoczki. Mieszkańcy dotychczas często
z niej korzystali. 

I przerwa – 1150 - 1225

Ad. II. 1. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Manowie w 2013 roku

Działalność  Gminnego  Ośrodka  Pomocy  Społecznej  w  Manowie  została  przedstawiona
w  formie  prezentacji  multimedialnej.  Sprawozdanie  stanowi  załącznik  do  niniejszego
protokołu. 

Ewa Trojanowska – Przewodnicząca Rady Osiedla w Boninie: w Boninie jest 7-osobowa rodzina, która nie
radzi  sobie z obowiązkami  rodzinnymi.  W jakiej  formie ta rodzina otrzymuje pomoc i  czy bierze udział
w projektach prowadzonych przez GOPS w Manowie. 

Genowefa Pelikan – kierownik GOPS:  wiem, o którą rodzinę chodzi. Wydaje mi się, że ta rodzina sobie radzi.
Brali  udział  w  projekcie  „Pomocna  dłoń  plus”,  w  ramach  którego  można  skorzystać  z  psychologa
i z pedagoga, w zależności od tego jaka forma pomocy tej rodzinie jest potrzebna. Jeśli potrzebna jest pomoc
terapeuty, to on przyjeżdża i współpracuje z rodzina w domu. Ta pani jest bardzo opiekuńcza, jest dobrą matką
i nie ma potrzeby wysyłania tam sztabu ludzi. 

Wójt: ta rodzina dba o dzieci, dba aby miały podstawowe rzeczy, ponieważ mam z nimi kontakt. Nie miałem
sygnału z Bonina od osób trzecich, że tam się źle dzieje. 

Ad. II. 2.  Realizacja zadań inwestycyjnych w 2013 roku

Realizacja zadań inwestycyjnych przedstawił Wójt na wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy
w dniu 21 lutego 2014 roku:
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Lp. Zadanie inwestycyjne
Kwota w
budżecie

Opis

1.
Wykonanie dokumentacji projektowej sieci

wodociągowej oraz kanalizacji wraz z
przepompownią w m. Manowo, dz. 44/7 i 41

18.000,00
Dokumentacja projektowa została wykonana w 2012 r.
Zapłata za fakturę w 2013 r.

2.
Budowa sieci wodociągowej do m. Grzybnica i

Grzybniczka - projekt
94.000,00 Zadanie rozpoczęte - uzgodnienia

3.
Budowa sieci wodociągowej na dz. 113/22 i

236/1 w m. Kretomino
29.000,00

Inwestycja zrealizowana, odebrana 7.06.2013 r.
Koszt – 27.060,00 zł, 

4.
Budowa sieci wodociągowej wraz z

przyłączami w m. Wyszewo (środki własne i
unijne)

291.087,00
1.289.813,00

Dokumentacja projektowa została wykonana, odebrana 
2.10.2012 r.
Inwestycja finansowana ze środków unijnych do 
wysokości 1.289.813,00
Całkowity koszt – 3.416.802,02 zł
Koszty w 2013 r. – 25.010,00 zł
Realizacja inwestycji – 2014 r.

5.

Wykonanie dokumentacji projektowej sieci
wodociągowej rozdzielczej (dz. 238, 226) oraz

kanalizacji ściekowej do dz. 225/5 w m.
Manowo

18.000,00
Zlecone wykonanie dokumentacji projektowej              
(do 31.10.2013 r., aneks – do 2.01.2014)

6.

Wykonanie dokumentacji projektowej sieci
wodociągowej rozdzielczej i  kanalizacji

sanitarnej w m. Kretomino ul. Południowa (do
dz. 130/1, 130/2, 130/14, 130/26, 130/25,

130/35)

25.000,00
Zlecone wykonanie dokumentacji projektowej              
(do 31.10.2013 r., aneks do 2.01.2014)

7.
Sieć wodociągowa rozdzielcza i kanalizacja
sanitarna w m. Kretomino, ul. Zachodnia -

projekt
53.000,00

Zlecone wykonanie dokumentacji projektowej              
(do 31.10.2013 r., aneks do 2014 r.)
Poniesione koszty w 2013 r. – 11.713,00 - mapy

8.

Wykonanie dokumentacji projektowej sieci
wodociągowej rozdzielczej w m. Manowo dz.

154/8, 151, 52, 53/3 w II etapach
I – czerwiec 2013 – 17.000,00 II – wrzesień

2013 – 58.000,00

75.000,00
Inwestycja zrealizowana 
Koszt w 2013 – 38.043,08 zł

9.
Dokumentacja projektowa budowy węzła
wodociągowego dla m. Bonin i Cewlino z

odcinkiem sieci dla m. Bonin
38.000,00

Dokumentacja projektowa została wykonana, odebrana 
28.02.2013 r.
Koszt w 2013 r. – 23.000,00 zł

10.
Odwodnienie części ul. Rolnej w m. Kretomino

(projekt i wykonanie)
65.000,00

Dokumentacja projektowa – 18.000,00 zł
Inwestycja zrealizowana, I etap odebrany 6.02.2013 r.
Koszt – 64.740,00 zł 
II etap – odebrany 1.10.2013 r. 
Koszt – 15.375,00 zł
Koszt w 2013 r. – 80.131,00 zł

11. Odcinek sieci wodociągowej w m. Manowo 38.500,00 Inwestycja zrealizowana w 2012 r.

12. Remont chodnika wraz ze zjazdami w m. Bonin 250.000,00 Inwestycja nie zrealizowana

13.
Ciąg pieszo jezdny w m. Bonin (od drogi

powiatowej do Orlika)
115.000,00

Inwestycja zrealizowana, odebrana 08.2013 r., termin 
płatności – 01.2014   
Koszty w 2013 r. – 17.939,00

14. Zapłata faktury na 2012 r. za drogę Wyszebórz 250.000,00 Inwestycja zrealizowana w 2012 r.

15.
Zakup sprzętu do remontu dróg – drogi

powiatowe
200.000,00 Zadanie nie zrealizowane

16.
Przebudowa i zmiana sposobu użytkowania

budynku administracyjnego na budynek
socjalny w m. Bonin

200.000,00
Inwestycja w trakcie realizacji
Koszt w 2013 r. – 29.259,95 r.

17.
Remont budynku Urzędu Gminy Manowo (I

piętro)
120.000,00 Zadanie nie zrealizowane

18.
Dofinansowanie zakupu sprzętu dla Straży

Granicznej
2.000,00 Zadanie nie zrealizowane

19.
Dofinansowanie zakupu samochodu dla
Miejskiej Straży Pożarnej w Koszalinie

10.000,00 Zadanie nie zrealizowane
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20. Zakup kserokopiarki dla GOPS 10.000,00 Zadanie nie zrealizowane

21.
Modernizacja pokrycia dachu na budynku Nr

19 w m. Manowo
65.000,00 Zadanie nie zrealizowane

22.
Modernizacja pokrycia dachu na budynku
świetlicy wiejskiej  w m. Manowo

85.500,00
Zadanie nie zrealizowane
Złożony wniosek o dofinansowanie inwestycji ze 
środków unijnych

23.
Budowa linii kablowej oświetlenia drogowego

w m. Manowo, dz. 45/23 - 45/26
58.500,00

Inwestycja zrealizowana i odebrana 15.04.2013 r.
Koszt – 58.432,12 zł

24.
Teren sportu i rekreacji z niezbędną

infrastrukturą w m. Cewlino
(środki własne i unijne)

173.777,00
216.223,00

Inwestycja zrealizowana, odebrana 18.10.2013 r., 
złożony wniosek o płatność
Koszt w 2013 r. – 321.520,74 zł
Całkowity koszt inwestycji – 386.520,59 zł

25.
Remont z kompleksowym wyposażeniem
Centrum Sportowo-Rekreacyjnego w m.

Kretomino (środki własne i unijne)

29.924,00
45.076,00

Inwestycja zrealizowana i zakończona w lutym 2013 r.
Koszt – 76.122,99 zł

26.
Remont połączony z modernizacją terenu

rekreacyjnego – budowa placu zabaw w m.
Grzybnica (środki własne i unijne)

10.460,00
15.540,00

Inwestycja zrealizowana, odebrana 16.07.2013 r., 
złożony wniosek o płatność
Koszt – 27.096,90 zł

27. Przygotowanie terenu pod boisko w Manowie 400.000,00
Inwestycja zrealizowana
Koszt w 2013 r. - 494.902,14 zł

28. Budynek techniczny przy boisku w Manowie 360.000,00
Inwestycja zrealizowana 
Koszt - 375.814,45 zł

29.
Zakup sprzętu i wyposażenia obiektu

sportowego w Manowie
70.000,00 Koszt w 2013 r. – 43.486,04 zł

30. Parking przy boisku w Manowie 100.000,00
Inwestycja częściowo zrealizowana 
Koszt - 56.730,41 zł

31. Płyta boiska w Manowie 400.000,00
Inwestycja zrealizowana
Koszt w 2013 r. – 420.548,33 zł

32. Trybuny sportowe przy stadionie w Manowie 297.000,00
Inwestycja zrealizowana
Koszt w 2013 r. - 204.749,21 zł

33. Roboty elektryczne zewnętrzne 70.000,00
Inwestycja zrealizowana
Koszt w 2013 r. – 86.135,35 zł

34.
Wykonanie dokumentacji projektowej sieci

wodociągowej rozdzielczej w m. Cewlino, dz.
123, 256/51,276/14,276/27,276/41,276/54

26.000,00
Zlecone wykonanie dokumentacji projektowej              
(do 31.10.2013 r., aneks do 2.01.2014 r.)

35.
Zakup lokalu użytkowego w Rosnowie

(Ośrodek Zdrowia)
110.000,00 Zadanie nowe, nie zrealizowane

Ad. II. 3. Podjęcie uchwał w sprawie:
a) ustanowienia  wieloletniego  programu  osłonowego  w  zakresie  dożywiania  „Pomoc  gminy

w zakresie dożywiania” na lata 2014-2020,

Jan  Prus  –  Przewodniczący  Rady:  projekt  uchwały  został  omówiony  na  wspólnym posiedzeniu  stałych
Komisji Rady Gminy w dniu 21 lutego 2014 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub
wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.
Uchwała otrzymała Nr XL/268/2014, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych

Ad. II. 4. Wolne wnioski i informacje

Brak

Ad. II. 5. Odpowiedzi na interpelacje

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje: odpowiem na wszystkie interpelacje
oprócz tych, dotyczących dróg, ponieważ w tej sprawie wypowie się  p. Wojtyniak. Ponadto na przełomie
marca i kwietnia będziemy rozmawiali na temat wszystkich dróg. Wiele spraw dotyczyło dróg należących do
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wyższych instancji  (np. te zgłoszone przez p.  A. Sokalskiego dotyczą  drogi  krajowej),  dlatego wszystkie
zostaną spisane. Jeśli chodzi o drogę nr 11, to planujemy w tej sprawie wybrać się do GDDKiA w Szczecinie.
Zapraszam 2-3 radnych, którzy są chętni w tym spotkaniu uczestniczyć. 

Następnie p. Wójt udzielił odpowiedzi na pozostałe interpelacje zgłoszone przez:
 

➢  J. Czerwiak:

• Lampy w Grzybniczce – Pan Michalski nie otrzymał zgody na zawieszenie oprawy na słupie
telekomunikacyjnym (tłumaczono, że jest drewniany i ma wiele lat). Będziemy musieli na wiosnę
postawić nasz słup. 

➢ T. Padykułę:

• Lampy na drodze – są brane pod uwagę wszystkie lampy, ale tam musi być wykonany projekt, bo
to  nie  jest  dowieszenie.  Na tym odcinku  trzeba postawić  co najmniej  5  lamp.  Może to być
wykonane jesienią (we wrześniu).

• Przystanek w Wyszeborzu – jeśli Rada Sołecka i radny twierdzą, że on nie spełnia swojej roli, to
jesteśmy skłonni rozebrać go w okresie letnim. 

➢ K. Dańczaka:

• Kruszywo – zabezpieczymy w odpowiedniej porze i w odpowiednich ilościach. 

• Droga – jak p. Renia powróci ze zwolnienia, to będziemy ją fizycznie wydzielać i uruchomimy
całą procedurę.

➢ B. Zmudę-Trzebiatowską:

• Porządki  w  Rosnowie  (usunięcie  piachu)  –  od  poniedziałku  pracownik  będzie  sukcesywnie
sprzątał  Rosnowo.

➢ S. Jamka:

• Zbiornik burzowy -  zajmie się tym pracownik, po posprzątaniu Rosnowa.

➢ E. Trojanowską:

• Zabezpieczenie Orlika w Boninie – nie zgodzę się z p. Ewą, że monitoring na sklepie nikomu nie
służy. Zostały zamontowane na prośbę Rady Osiedla i radnych. Jestem przekonany, że po zdjęciu
kamer okazałoby się, że one tam były potrzebne. Możemy rozmawiać na temat monitoringu na
Orliku i wybrać skuteczny wariant (np. lampa zmierzchowa lub na ruch).

➢ D. Stasiak:

• 3 lampy w Wyszewie – proszę o wskazanie miejsc na piśmie.

➢ E. Trojanowską:

• Porządki – zbliża się już czas, aby się rozejrzeć, gdzie są potrzeby w tym zakresie. Myślę, że przy
pomocy  Straży  Gminnej  możemy  trochę  więcej  zadziałać.  My  prosimy  właścicieli  posesji
o utrzymywanie porządku, ale to nie przynosi  rezultatów.   Do niektórych osób będzie trzeba
dotrzeć poprzez ukaranie mandatem.

➢ J. Bieruta:

• Samowola budowlana w Manowie – sprawa została podjęta przez Straż Gminną w Manowie. 

➢ S. Krępeć:
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• Zatoczka przy drodze powiatowej na skrzyżowaniu z droga krajową – jest celowa, ale nie została
ujęta w projekcie. Zawsze można jakąś modyfikacje wprowadzić do projektu. 

• Rów melioracyjny w Wyszewie – zostanie wyczyszczony. Byliśmy tam 2 tygodnie temu – musi to
być zrobione, ponieważ służy do odwodnienia drogi. 

Genowefa Pelikan – kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej  w Manowie:  chciałabym uczulić
Państwa na osoby bezdomne. W ostatnim czasie okazało się, że na naszym terenie od 6 lat przebywa osoba
bezdomna  i  przez  przypadek  zgłoszono  tę  sytuację  do  nas.  Była  to  52-letnia  kobieta  i  ważyła  30  kg.
Wezwaliśmy pogotowie i obecnie przebywa w szpitalu. Jeśli Państwo zauważycie podobne sytuacje, to proszę
nas o tym powiadomić, a my się tym odpowiednio zajmiemy. 

Następnie Ryszard Wojtyniak – specjalista ds. wodociągów i kanalizacji udzielił  odpowiedzi na zapytania
w sprawie:

� Przycinka świerków w Grzybnicy – nie znam tej sprawy. 

� Trawnik w Boninie (p. E. Trojanowska) – rozmawiałem z p. Maksymiukiem, który obiecał, że ten
teren uporządkuje i wyrówna. Na temat zasiania trawy nie rozmawialiśmy. 

Wójt: p. Maksymiuk zasieje również trawę. 

� Remonty dróg (kruszywo)  – jestem po rozmowie z  firmą  p.  Durała.  Otrzymałem informację,  że
w przyszłym tygodniu może przywieźć maksymalnie 2 transporty kruszywa. Jeden byłby przeznaczony do
Przedszkola w Boninie, a drugi nie wystarczy na wyrównanie placu. 

Drogi będziemy sukcesywnie realizować na przełomie marca i kwietnia. 

� Zjazd w Manowie na Wyszebórz – wystosuję w tej sprawie pismo do GDDKiA.

� Płot w Grzybnicy – inspektor nadzoru budowlanego stwierdził, że to jest działka gruntu i nic w tej
sprawie nie może zrobić. W sprawie tego płotu spotkamy się w najbliższym czasie w Grzybnicy. 

Sylwia Krępeć – Sołtys Wyszewa: kiedy będzie naprawiona droga za kościołem?

Wójt:  rozmawiałem z dyrektorem PZD, który  powiedział,  że po  wyłonieniu w przetargu  wykonawcy,  to
umówimy się na wykonanie tej drogi. Zawsze będzie taniej, bo wykonawca będzie na miejscu. 

Robert Muri – prezes Spółki Elektrociepłownia: na ostatniej sesji została podjęta uchwała w sprawie przejęcia
od  powiatu  przystanków.  Mam  dla  państwa  propozycję  wykonania  przystanków  w  jednakowej  formie,
ologowanych, bezpiecznych i trwałych. Za dwa miesiące na sesji postaram się przedstawić projekt takiego
przystanku oraz koszt wykonania. 

Wójt udzielił odpowiedzi na interpelację radnej Joanny Czerwiak w sprawie przycinki świerków w Grzybnicy:
administracyjnie nie można tego wymusić. Pan Wojtek zajmujący się ochroną środowiska znajdzie sposób,
aby do końca marca drzewa zostały przycięte. 

Ad. II.6. Zakończenie
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął obrady XL Sesji Rady Gminy
Manowo.

Protokołowała:
Anna Drabik
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